

应用物理 电子学

ZnO纳米棒/PVC复合材料的光催化性能研究

董鹏飞, 韩婧, 邵启伟, 成荣明

华东师范大学 物理系, 纳光电集成与先进装备教育部工程研究中心, 上海 200062

收稿日期 2008-10-30 修回日期 2008-11-17 网络版发布日期 2009-9-18 接受日期 2009-9-15

摘要

用水热法制备了氧化锌纳米棒, 在此基础上通过溶液共混制备了氧化锌纳米棒/PVC复合材料前驱体, 适当温度下煅烧得到了氧化锌纳米棒/PVC复合材料. 借助XRD, TEM, SEM, IR, UV-Vis和ESR等测试手段对氧化锌纳米棒及其复合材料进行了表征. 以甲基橙为目标降解物, 研究了氧化锌纳米棒和复合材料在可见光下的光催化性能和复合材料制备条件对光催化的影响. 实验结果表明, 复合材料的最佳制备条件为: 氧化锌和PVC的质量比1:1, 煅烧温度250℃, 煅烧时间1 h. 在光催化剂用量为0.5 g/L, 甲基橙浓度为10 mg/L, 采用15 W家用照明荧光灯做光源的光催化体系下, 复合材料对甲基橙的降解率达到88%, 表明了制备的氧化锌纳米棒/PVC复合材料具有良好的可见光光催化性能.

关键词 [氧化锌纳米棒](#); [PVC](#); [复合材料](#); [光催化](#)

分类号 [0643.36](#)

Study on the photocatalytic property of ZnO nanorod/PVC composite (Chinese)

DONG Peng-fei, HAN Jing, SHAO Qi-wei, CHENG Rong-ming

Department of Physics, Engineering Research Center for Nanophotonics & Advanced Instrument, Ministry of Education, East China Normal University, Shanghai 200062, China

Abstract

Composite precursor was synthesized by mixing ZnO nanorod which was attained by hydrothermal method and polyvinyl chloride solution, ZnO nanorod/PVC composite was prepared by calcinating the precursor at appropriate temperature. Also, the composite was characterized by XRD, TEM, SEM, IR, UV-Vis and ESR. We studied on the photocatalytic property of ZnO nanorod and its composite under visible light, and evaluated the effect of preparations using methyl orange(MO) as a probe reaction. The experiments showed the optimum conditions for preparing this composite are: the mass ratio of ZnO nanorod and PVC is 1:1, calcined temperature is 250℃ and calcined time is 1 h. Otherwise, the composite can degrade MO up to 88% under illumination with 15 W home light for 3 h when the concentration of MO is 10 mg/L, and the dose of photocatalyst is 0.5 g/L. The results above indicated that ZnO nanorod/PVC composite has good photocatalytic property under visible light.

Key words [ZnO nanorod](#) [PVC](#) [composite](#) [photocatalysis](#)

DOI:

通讯作者 成荣明 rmcheng@phy.ecnu.edu.cn

扩展功能

本文信息

- ▶ [Supporting info](#)
- ▶ [PDF\(2052KB\)](#)
- ▶ [\[HTML全文\]\(0KB\)](#)
- ▶ [参考文献](#)

服务与反馈

- ▶ [把本文推荐给朋友](#)
- ▶ [加入我的书架](#)
- ▶ [加入引用管理器](#)
- ▶ [复制索引](#)
- ▶ [Email Alert](#)

相关信息

- ▶ [本刊中 包含“氧化锌纳米棒; PVC; 复合材料; 光催化”的相关文章](#)
- ▶ 本文作者相关文章

- [董鹏飞](#)
- [韩婧](#)
- [邵启伟](#)
- [成荣明](#)